
Umí opravit nejen chrup, jak byste 
možná èekali, ale taky autobus. 
A#k#tomu vaøí výteènou kávu. Kdo? 
Zubaø Oldøich Velký. „Máme v ordi-
naci takový rituál. Každé dopoledne 
o svaèinové pauze pøipravím ostat-
ním kávu,“ popisuje. Ovšem jak: pøe-
dehøeje hrníèky, šálky, ohøeje mléko, 
udìlá vynikající preso a pak to na-
servíruje. Výsledek? Lahoda. Pan 
doktor si své ženy z ordinace – 
sestøièku a kolegynì zubaøky – 
sympaticky hýèká.

„Ta káva je fantastická,“ chválí jedna 
pøes druhou. A nepøehánìjí.

Pokraèování na stranì 4

Vážení spoluobèané,
loòský rok, se kterým jsme se právì 

rozlouèili, pøinesl i naší obci mnoho 
nového, ale zároveò jsme museli 
pøijmout i vìci smutnìjší.  

Starobìlský zpravodaj pøišel o své 
dlouholeté pøispívatele, zatímco paní 
Forgaèová uzavøela svou rubriku 
Na#okraj a tøeba nás ještì nìjakými 
verši pøekvapí, u pana Pchálka to už 
neplatí.

Urèitì jsme všichni pøivítali ožive-
ní zpravodaje pøíchodem nové 
redaktorky paní Jany Bohušové. 
Ta#spolu s redakcí uvítá jakékoliv 
Vaše podnìty k reportážím a rozho-
vorùm. 

Podaøilo se nám sáhnout si na ev-
ropské fondy, a pokud nenastanou 
žádné komplikace, mùžeme se letos 
doèkat nových chodníkù - na ulici 
Mitrovické (od ulice Tròák po Pepøi-
covu) a na ulici Proskovické (od ulice 

K Prùplavu po poslední domky). 
K#dokonèení nám bude scházet už jen 
chodník na Junácké ulici. K jeho 
zbudování schází vyjasnìní majet-
kových vztahù s vlastníkem pozemku 

V jednom kuse v ordinaci nebo v autobuse

- spoleèností Vítkovice a finance, 
které se pokusíme získat podobným 
zpùsobem.

Do nástavby jedné ze školních bu-
dov se nastìhují 1. února první ná-
jemníci. Než se tak stane, bude mož-
né si hotové byty prohlédnout. Bytù 
je jen šest, a tak se na vìtšinu zájemcù 
nedostane. O osm se zvýší nabídka 
bytù po rekonstrukci budovy „Èihá-
nek“ naproti úøadu. Do budoucna se 
poèítá i s byty v podkroví staré školy 
a domu s peèovatelskou službou. Ty 
stávající budou postupnì rekonstruo-
vány na byty prvé kategorie.  

Výmìnou oken a zateplením dru-
žiny a šaten tìlocvièny bychom chtìli 
ukonèit rekonstrukci školních budov. 
Pokud budeme úspìšní s podanou žá-
dostí o evropské peníze, dokonèíme 
školní høištì za cca 3,5#milionu korun 
a o 4 miliony se vylepší vybavení 
školy.

Pokraèování na stranì 2

Dìti z mateøinky
mají nové posezení

Berušky – nejmenší dìti starobìl-
ské mateøské školy – mají ve tøídì no-
vé židle a stoly. Jsou ze svìtlého døe-
va a dìtem se moc líbí. „Sedíme tady, 
když obìdváme, svaèíme i pijeme,“ 
vypráví tøíletá Alièka Stehnová. 
„A#taky tady kreslíme a hrajeme si,“ 
doplòuje ji její spolužák Tomáš Elbl.

Pokraèování na stranì
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Folvark: nadìjný 
zaèátek, co bude dál?

Letos v kvìtnu byla na Folvarku 
realizována první èást dopravního 
zklidnìní, které spoèívalo zejména 

v#osazení dopravních znaèek na køi-
žovatky a tím k jejich zvýraznìní. 
Urèení hlavních a vedlejších ulic 
bylo rozhodnuto také s ohledem 
na#zklidnìní dopravy. A jaké jsou do-
savadní zkušenosti?

Pokraèování na stranì 2



Z jednání rady
a zastupitelstva
Rada na svém 46. a 47. zasedání 
mimo!jiné rozhodla
! o uzavøení smlouvy na poøádání 
koncertu v#øímskokatolickém 
kostele mezi MOb a Obèanským 
sdružením Svatováclavský hudeb-
ní festival za cenu 25 000 Kè.
! o stanovení ceny nájmu v#no-

2vých bytech v ZŠ ve výši 75Kè/m  
/mìsíc.
! o zadání zakázky na opravu ko-
munikací a výtlukù v roce 2008 
firmì Jaromír Mièulka za cenu 
503#778 Kè.
! na základì zákona è. 107/2006 
Sb., o jednostranném zvýšení náj-
mu z# 11 bytù v#Domovì pro seni-
ory a v#bytì v#budovì ÚMOb s#ú-
èinností od 1.1.2009.
! o  u z a v ø e n í  d o d a t k u  è . 5  
ke#smlouvì o dílo mezi MOb Stará 
Bìlá a firmou Ostravské stavby 
a.s., kterým se stanoví nový termín 
dokonèení díla na 31.1.2009.
! o zadání zakázky na provedení 
revize protipožárního zaøízení 
v#objektech MOb Stará Bìlá firmì 
Sdružení PREVENCE, Libor 
Bejoch za cenu 6 426 Kè.
! o složení komise pro výbìr 
dodavatele na zhotovení zakázky 
„Stavba chodníkového tìlesa 
na#ul. Proskovická a Mitrovická“.

Zastupitelstvo na svém 14.!zase-
dání mimo jiné schválilo
! poskytnutí penìžních darù obèa-
nùm za celoroèní èinnost v#roce 
2008 pro MOb Stará Bìlá.
! neinvestièní dotaci Charitì 
Ostrava na pokrytí nákladù na do-
voz obìdù pro obèany Staré Bìlé 
ve výši 40 997 Kè.
! vìcný dar pro Církev èesko-
slovenskou husitskou ve výši 
40#479 Kè na opravu farní budovy.
! rozpoèet MOb Stará Bìlá na rok 
2009 ve výši 21 935 000 Kè.
! rozpoètový výhled MOb Stará 
bìlá na období 2010 – 2012 dle 
pøedloženého návrhu.
! poskytnutí penìžního daru 
pro#Nadaci Landek Ostrava na rok 
2009 ve výši 3 000 Kè.
! neinvestièní dotaci pro Knihov-
nu mìsta Ostravy, poboèka Stará 
Bìlá ve výši 10 000 Kè pro rok 
2009.
! vyhlásilo podmínky pro udìlení 
grantù v#roce 2009.  
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Vážení spoluobèané
Dokonèení z titulní strany

Budou pokraèovat opravy komuni-
kací vèetnì zavádìní bezpeènostních 
prvkù na tìch nejfrekventovanìj-
ších. Do poøádku bychom chtìli dát 
i#rybník vèetnì plynulého zásobová-
ní vodou od koupalištì. Práce budou 
pokraèovat na rekonstrukci hasièárny 
a na høbitovì - kromì nových chodní-
kù by se mìlo zlepšit i sociální záze-
mí. Dobudováním parkovištì 
pøed#Hruškou se jistì zlepší parková-
ní v#centru obce a vìøím, že slibovaní 
„okrskáøi“ mìstské policie budou 
skuteènì fungovat a pomohou nám 
øešit tyto i další nešváry, které nás 
všechny trápí.

citovat jednoho z nich, „ale to bych si 
udìlal nepøíjemnosti se sousedy“. 
Mimochodem o zrcadlech se uvažo-
valo pøed rozhodnutím o souèasném 
øešení.

Pro technické zklidnìní na ulici Ru-
skovì podél høištì nemáme žádné øe-
šení, které by neomezilo nebo nezne-
možnilo pøíjezd obèanùm do jejich 
domù èi zahrad. Takové opatøení 
však realizovat nechceme. Pokud bu-
de dopravní situace na ulici Na Zám-
èiskách vyžadovat radikální øešení, 
tak k nìmu pøistoupíme. Ke zvýšení 
bezpeènosti nejen v okolí školní jí-
delny, ale všude, nejvíce udìláme, 
když dìti nauèíme používat k pøechá-
zení pøechody, vyèkat doby, kdy žá-
dné auto nejede a pak silnici 
pøecházet co nejrychleji. To poslední 
platí i pro místa, kde pøechod 
vyznaèen není. Hlavnì však buïme 
dìtem pøíkladem.

Miloslav Hoøínek

Doprava na Folvarku
Dopravní situace se na Folvarku, 

podle mého názoru, zklidnila, hlavnì 
na ulici Ruskovì. Ti, kteøí ji používali 
jako prùjezdnou „závodní“ dráhu 
v#celé její délce zmizeli. Pokud se 
týká situace v jednotlivých ulicích, 
dá#se konstatovat, že znaèky „STOP“ 
na køižovatkách vìtšinu øidièù vedou 
k tomu, aby jeli pomaleji v celé délce 
ulice. Bohužel ne všechny. Jak sám 
uvádí ing. Zelený, nìkteøí øidièi 
nezastaví ani pøed znaèkou „Stop, dej 
pøednost v jízdì“. Viz nedávná srážka 
dvou aut na køižovatce ulic Chrobá-
kova a Ruskova.

Protože vìtšina øidièù, kteøí tìmito 
ulicemi projíždìjí je místních a situ-
aci dobøe znají, žádná další opatøení 
jako je vodorovné znaèení nebo zr-
cadla nepomohou. Tady snad pomù-
že pouze na tyto lidi vytváøet neustálý 
tlak, neustále je upozoròovat na jejich 
nesprávné jednání. Bohužel to mnozí 
obèané neudìlají, protože, teï budu 

Nemalé prostøedky pùjdou také 
do#podpory kultury, sportu a#volno-
èasových aktivit. Není nám lhostejné, 
že#je uzavøena restaurace Tosca. Bu-
deme trvat na vyøešení stávající situ-
ace i kvùli finanèním prostøedkùm, 
které obec do oprav budovy Kato-
lického lidového domu již vložila.

Tolik ve struènosti, co bychom 
chtìli. Na stránkách zpravodaje bude 
tìmto i dalším aktivitám dán dosta-
teèný prostor.

Závìrem Vám chci popøát za sebe 
i#své spolupracovníky hodnì zdraví, 
osobní i rodinné pohody v celém le-
tošním roce.

Josef Holáò, starosta

Folvark: nadìjný 
zaèátek, co bude dál?

Dokonèení z titulní strany

Jako obèané mùžeme øíci, že tato 
úprava funguje dobøe, i když sledu-
jeme, že nìkteøí øidièi nezastaví ani 
pøed znaèkou „Stop, dej pøednost 
v#jízdì“. Dále je tøeba poznamenat, 
že žádná dopravní úprava nebude 
vyhovovat úplnì všem, nicménì ti, 
kteøí bydlí u døíve nepøehledných 
køižovatek a také rodièe školních dìtí 
zklidnìní vnímají pozitivnì.

Chtìli bychom pøipomenout, 
že#realizovaná akce byla vedením 
obce nazvána prvním krokem 
ke#zklidnìní a existuje projekt, 

ve#kterém se má jít dále. Na dopravní 
komisi se vloni probíralo použití do-
pravních zrcadel na místech bez roz-
hledu, doplòkové vodorovné znaèení 
nejvyšší dovolené rychlosti, techni-
cké zklidnìní ulice Ruskova podél 
høištì hlavnì kvùli školním dìtem 
a#v#neposlední øadì zvýšení bezpeè-
nosti školákù v okolí školní jídelny.

Souèasná situace je tedy jen urèi-
tým provizoriem, které by si zaslou-
žilo dotažení, tak, jak se vloni pláno-
valo v komisi. Rádi bychom znali ná-
zor zástupcù obce na fungování sou-
èasné úpravy, a také to, v jakém sta-
diu se nyní nachází dokonèení celé 
akce.

Ing. Pavel Zelený
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70 let
Dezider Jankulár, ul. Jeèmínkova

Jozef Compel, ul. Do Svahu
Vladislav Fák, ul. Blanická

Miluše Chmelaøová, ul. Hašlerova
80 let

Anna Kopecká, ul. Hoøínkova
Vladislav Polák, ul. Kališní

85 let
Jiøina Šárková, ul. Junácká

Anna Holáòová, ul. Mitrovická
Božena Vìtìchová, ul. Mitrovická

86 let
Milada Jánková, ul. Kotíkova

Bohumil Folta, ul. Pasièky
Josef Komp, ul. Koláèkova

87 let
Svìtluše Staòková, ul. Chrobákova

89 let
Emilie Stuchlá, ul. Mitrovická

Jaroslav Dvoøák, ul. Nad Rybníkem

Krátké zprávy
a oznámení

MUDr. Václav Pika  
oznamuje zmìnu 
pracovní doby
od 1.1.2009
Po    8.00 – 15.00
St   11.00 – 18.00
Ostatní dny beze zmìny

Zpráva z!matriky
V#uplynulém roce se narodilo 
36#dìtí (23 chlapcù a 13 dìvèat). 
Zemøelo 25 našich obèanù (15#mu-
žù a 10 žen). Ve Staré Bìlé bylo 
v#minulém roce uzavøeno 28#sòat-
kù (z toho sedm v#kostele sv. Jana 
Nepomuckého). Do Staré Bìlé se 
pøistìhovalo 145#nových obèanù, 
7#se jich odstìhovalo. Poèet oby-
vatel k#20.12.2008 èiní 3.644 lidí.

Poplatky za psa
Od 2.1.2009 se v#pokladnì 

ÚMOb vybírá poplatek ze psa na 
rok 2009. Složenky na zaplacení 
zasíláme jen na telefonickou 
žádost. Lhùta pro zaplacení je 
nejpozdìji do 31.3.2009.
599424105, 599424106

Podìkování  firmì
ANIT CZ, s.r.o.

Základní škola#Ostrava-Stará 
Bìlá dìkuje firmì ANIT CZ, s.r.o. 
vedené generálním øeditelem 
Ing.#Pavlem Prejdou za zakoupení 
vstupenek pro 179#žákù 1. stupnì 
naší školy na divadelní pøedstavení 
Mauglí, které se konalo 16. 12. 
2008. Pøedstavení bylo pìknì a za-
jímavì zpracováno. Žákùm i peda-
gogùm se velmi líbilo. Po skoèení 
pøedstavení dostaly dìti dárek 
v#podobì sladké teèky – lentilek. 
Spolupráce firmy ANIT CZ, s.r.o. 
a naší školou bude pokraèovat 
i#v#následujícím roce.

Mgr. Jarmila Bjaèková, 
øeditelka školy

A� máme dobrý rok,
milí sousedé

Pomalu si zvykáme na nový letopo-
èet, mnozí z nás pøi tom možná bilan-
cují, jaký byl rok 2008, a pøemítají, 
jaký by chtìli, aby byl ten nový. Tady 
je malá ochutnávka toho, jaká pøání 
a#plány do roku 2009 vyslovila pìtice 
lidí, kteøí jsou ve Staré Bìlé pracovnì 
èi soukromì doma.

Miloslav Hoøínek, místostarosta 
mìstského obvodu Ostrava-Stará 
Bìlá: „Nedávám si žádná novoroèní 
pøedsevzetí, ani neoèekávám, že se 
nìco rychle zmìní, když se pøehou-
pne  letopoèet. Nedìlám si celoroèní 
plány, protože spousta vìcí nakonec 
dopadne zcela jinak. Jenom si pøeji, 
aby nový rok byl stejnì dobrý jako 
ten starý - nebo i lepší. Docela se tì-
ším na to, že v tomto roce budeme mít 
další èást chodníkù na ulicích Pros-
kovické a Mitrovické. V osobním ži-
votì doufám, že si užiji hodnì pìk-
ných chvil na zahradì, horách nebo 
kole s rodinou, s kamarády, ale hlav-
nì s vnouèaty.“

Mojmír Krejèíèek, pøedseda TJ 
Sokol Stará Bìlá: „V Sokole máme 
nìjakých 700 èlenù, z toho možná 
stovka jsou trenéøi, cvièitelé, funkci-
onáøi. Pøál bych nám dostatek finan-

cí, bez tìch to nejde, a dobrou partu – 
aby nás práce bavila. To ostatní už 
pùjde samo. A pokud jde o rodinu, 
rád bych mìl na holky – dcery a man-
želku – víc èasu, ale vidím to bledì, 
poøád nìkde lítám. Tak aspoò, a� se 
v#novém roce mají dobøe.“
Lenka Èajková, na mateøské dovo-
lené: „V dubnu nás èeká narození 
druhého potomka. Zatím nevíme, 
jestli to bude kluk, nebo holka. Hol-
èièku bych si moc pøála, ale stejnì 
vítaný u nás samozøejmì bude i chla-
pec. Moc se na to tìším, pøeji si, aby 
sourozence dobøe pøijal náš ètyøletý 
Samík. A hlavnì a� je miminko zdra-
vé. A� jsou u nás všichni zdraví.“

Petr Zezulka, uèitel ZŠ Stará Bìlá: 
„Pøál bych si, aby byly dìti ve škole 
hodnìjší, sedìly ve tøídì a uèily se, 
ale to je samozøejmì nereálné pøání. 
Tak alespoò aby se škola rozvíjela 
a#aby nám v lednu k zápisu pøišlo 
hodnì dìtí, aby k nám chtìly chodit. 
Doma letos dítì nepøibude – máme tøi 
a rodíme zásadnì v sudých letech. 
Zato nás èeká práce na domì, chtìli 
bychom zateplovat a dávat novou 
fasádu. Asi nìjaký velmi jemný 
odstín krémové, nic výrazného.“
Gabriela Bjolková, jáhenka Cír-
kve èeskoslovenské husitské: „Zdá 
se, že svìt, ve kterém žijeme, se po-
slední léta zmenšuje. Co se stane na 
jedné pùlce zemìkoule, se zaèíná by-
tostnì dotýkat lidí žijících na stranì 
druhé, a tak se politika, ekonomika 
a#ekologie stává otázkou každého 
jednoho z nás. Pøed nìkterými vìcmi 
už zkrátka nemùžeme zavírat oèi. 
Myslím si, že nový rok pøinese udá-
losti, které budeme muset øešit a ne-
budou asi vždy pøíjemné, a tak by ne-
škodilo pøi rozhodování trochu ubrat 
ze svého „já“ a pøidat na misku „my“. 
I mì osobnì èeká nìkolik zásadních 
momentù, o kterých vím už nyní, 
a#tak bych pøála sobì i svým blízkým, 
pøátelùm a sousedùm nadílku mou-
drosti, laskavosti a humoru, která 
nám mùže pomoci ustát všechny 
chvíle v osobním i pracovním životì, 
a� už pøíjemné, èi ne - s lidskostí a dù-
stojností. A protože vìøím, že Staro-
bìláci už zmínìné vlastnosti mají, 
dovolím si na závìr jeden malý citát: 
Když se pomodlilo za všechny, co 
znalo, za každého èlena rodiny i za 
všechny své zvíøecí miláèky, malé 
dìvèátko dodalo: A dávej si, drahý 
Pane Bože, pozor i na sebe. Kdyby se 
ti nìco stalo, je po nás po všech.“

(jb)
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Oldøich Velký zubní lékaø

Narodil se v roce 1952 jako starší 
ze dvou synù v Ostravì-Zábøehu. 
Otec Oldøich byl stavitel, matka 
Jiøina praktická lékaøka – dlouhá 
léta mìla ordinaci ve Staré Bìlé, 
kam se rodina pøestìhovala v roce 
1965.

Po gymnáziu v Ostravì-Vítko-
vicích jej nevzali na medicínu, 
a#tak studoval rok strojaøinu 
na#Vysoké škole báòské. Rok nato 
už se dostal na stomatologii 
na#Univerzitu Palackého do Olo-
mouce.

Praxi zaèínal v zubní ambulanci 
Nové huti. Po vojnì nastoupil 
na#støedisko v Krmelínì, pak 
do#Brušperka. Od února 1993 má 
soukromou ordinaci – kromì Staré 
Bìlé má také poboèku v Prosko-
vicích a Brušperku.

Je ženatý, s manželkou Dášou 
má dcery Barboru (30) a Kateøinu 
(26). Jeho vášní jsou autobusy – 
rád je øídí i opravuje. A také 
cestování, pøedevším Chorvatsko.

logie: „Zapøedu rozhovor, a� se troš-
ku uvolní,“ prozrazuje lékaø.

Jenže ani to nemusí zabrat. „Stane 
se, že kousnou. Tøeba dìti. Kdysi mì 
v Krmelínì kousnul šestiletý kluk 
do#palce, a pak utekl z køesla. Dnes je 
z nìj vzorný táta, vodí sem své dìti 
a#øíká jim: Nebojte se. Vždycky spolu 
na tu scénku zavzpomínáme,“ usmí-
vá se Oldøich Velký.

 Ženy jeho života
Dnes je vdìèný rodièùm, že jej pøe-

svìdèili. Že nezùstal u#autobusù a šel 
studovat. I když – tak snadné to ne-
bylo. V kádrovém posudku mìl ty vì-
ty o svém otci – že jej odsoudili 
za#rozvracení republiky. Na dvanáct 
let. Odsedìl si šest, než pøišla velká 
amnestie v roce 1960. „Jako dítì jsem 
nechápal, proè mì nechtìjí vzít 
do#pionýra. Pøišel jsem s brekem do-
mù,“ øíká dnes šestapadesátiletý zu-
baø. „V dobì, kdy jsme žili, èlovìk 
myslel, že je to všechno normální – 
že#se necestuje ani jinde, že jsou bìž-
né takové volby jako u nás. Dlouho 
mi trvalo, než jsem to všechno pocho-
pil. Dozrálo to vìkem. Zaèal jsem 
cítit úctu ke svobodì, k demokracii. 
A#obdivuji matku za to, co#všechno 
vydržela,“ dodává.

A poklonu skládá také své man-
želce Dáši – pro její trpìlivost s ním. 
„Že to se mnou všechno zvládá,“ 
dìkuje a naráží tím na dny a noci, 
kdy#není doma, protože je na#cestách. 
Pøed èasem si s kamarádem, dìtským 
lékaøem Radimem Petrem, splnili sen 
a poøídili si opravdický autobus. 
Když neléèí, vozí lidi po Evropì.

„Kromì Finska a Ruska jsem ji projel 
celou. Jsem zatížený na Chorvatsko. 
Tam jsem byl snad padesátkrát. Líbí 
se mi hlavnì jižní Dalmácie – èleni-
tost pobøeží, tamní moøe. Ale rád se 
pokaždé vracím domù,“ líèí zubaø, 
který trhal kombinaèkami zub cestu-

V jednom kuse v ordinaci nebo v autobuse

Celoroènì k!prodeji

VÈELÍ MED
i pastovaný.

Na Vaši návštìvu se tìší
a dìkuje váš vèelaø

Václav Paèes
Družstevní 478/3, Stará Bìlá

Tel: 596!769!078

Dokonèení z titulní strany

Vrtat, nebo jezdit?
Pøesto – nechybìlo mnoho a dnes 
byste jej namísto u zubaøského køesla 
potkávali tøeba na autobusové lince 
èíslo 27. „Chtìl jsem být automecha-
nikem,“ vzpomíná. Odmalièka fandil 
autobusùm a chtìl u nich zùstat. 
„Strejda byl øidièem u Dopravního 
podniku. To on mì k autùm a technice 
pøivedl. Když mì nìkdy v pìti šesti 
letech posadil do autobusu, byl to 
zážitek. Pak mì vozil po linkách. To 
byl opravdový svátek,“ vypráví 
zubaø.
Od osmnácti brigádnièil léto co léto 
v#místním JZD – jezdil s náklaïá-
kem. V jednadvaceti – hned jak to šlo 
– si udìlal øidièák na autobus. 
„Od#druhého roèníku na vysoké jsem 
byl v Olomouci pondìlky, úterky, 
maximálnì støedy, abych stihl vše-
chna cvika. Od ètvrtku už jsem jezdil 
na šestadvacítce. A lidi se mì ptali: 
Tys nechal školy?“ smìje se.
Rizikové povolání

Zuby vrtá už 32 let a jak øíká, má tu 
práci èím dál radši. „Technika jde 
dopøedu, je tu tolik možností. Dnes 
bych chtìl zaèínat a mít to všechno 
pøed sebou,“ zasní se. Blíží se prý 
doba, kdy se lidé nebudou zubaøù bát. 
„Dnes se klade stále vìtší dùraz na 
prevenci, kdo se jí bude vìnovat, 
tomu se nebudou kazit zuby. A k 
tomu vývoj techniky – urèitì to bude 
stále bezbolestnìjší,“ pøedpovídá.

Zatím však musí poèítat s tím, 
že#když k nìmu pacienti pøicházejí, 
mnohdy mají srdce v kalhotách. 
To#pak musí nastoupit nìco psycho-

jícímu i na zájezdu. „Bylo to v Nor-
sku, byl jsem tam jako øidiè. Byla to 
myslím ètyøka nahoøe. A pøišla na to 
pak patøièná dezinfekce,“ vypráví 
s#úsmìvem.

Se Starobìláky na Lysou
Nezapomenutelný byl také loòský 
výlet se starobìlskými dùchodci. Jeli 
autobusem na nejvyšší beskydskou 
horu, na Lysou. Bylo to 5.záøí. „Po-
volení, abychom mohli nahoru auto-
busem, se vyøizovalo tøi ètvrtì roku 
dopøedu,“ vzpomíná Oldøich Velký. 
„Když jsme vyjeli z Bìlé, zaèalo pr-
šet. To ještì nikdo netušil, že v po-
slední zatáèce pod vrcholem uvízne-
me ve snìhu. Opakuji – byl poèátek 
záøí.“ Za fujavice a mlhy, vidìt bylo 
snad na#20 metrù, ne víc, volal svému 
kamarádovi Radimovi do ordinace, 
a�#mu pøiveze snìhové øetìzy. „Mu-
sel nejprve domù pøezout vlastní auto 
na zimní pneumatiky, a pak s øetìzy 
za námi. Byl jsem rád, že je pøivezl. 
Jen díky tomu jsme se dostali dolù.“

Na cestách je rád, a pøesto – když se 
ho zeptáte, kam by ještì chtìl, odpoví 
jako typický doktor: „Spíš co bych 
chtìl: abychom byli všichni zdraví.“ 

Jana Bohušová 
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Adventní výstava
v Proskovicích

 Ve ètvrtek 4. prosince minulého ro-
ku uspoøádali žáci základní školy 
a#ženy v Proskovicích Vánoèní jar-
mark. Program byl zajímavý a úspìš-
ný. Vedle kulturních vystoupení, pro-
dejních akcí a ukázek øemesel se ko-
naly i výstavky starých dokumentù, 
listin a ruèního náøadí našich pøedkù 
– stolaøù, tesaøù, døevomodeláøù, øez-
báøù, koláøù a bednáøù.

Moje podìkování na tomto místì 
patøí starobìlským sbìratelùm, kte-
øí#nám èásti svých sbírek starého ná-
øadí  zapùjèili.

     Ing. Mirek Aust je dìdic, jeho 
brušperský dìdeèek byl stolaøem. Lu-
bomír Blažek zapùjèil bednáøské ná-
øadí po tchánovi Cyrilovi Gaborkovi 

z Potokù. Radim Endryáš zdìdil ná-
øadí po koláøovi Petrovi Ševèíkovi 
z#Popí, které je stále v perfektním sta-
vu. Dìdeèek Ladislava Folty – øezbáø 
František Holain byl nejen velikým 
umìlcem, ale i významným èlenem 
Sboru dobrovolných hasièù. A na vý-
stavku zapùjèili historické náøadí 
i#mistøi Josef Hoøínek, Milan Klega, 
Petr Klimek a Aleš Stuchlý. Pod je-

jich vedením vznikají stavby,  in-
teriéry a modely, vìci drobné i slo-
žité. Náøadí pøedkù ale peèlivì oše-
tøují i pøesto, že dnes pracují  pøede-
vším s výkonnou technikou a s mo-
derními materiály.

V Proskovicích vystavovalo cel-
kem 16 dìdicù, sbìratelù a mistrù.  
Bylo vystaveno 192 exponátù, ve-
smìs plnì funkèních. Bylo co obdi-
vovat a obdiv, úcta i podìkování patøí  
ještì jednou výše jmenovaným staro-
bìlským obèanùm, kteøí „dìdictví 
otcù zachovávají“.

Karel Sýkora, Proskovice

Dìti z mateøinky
mají nové posezení
Dokonèení z titulní strany

Spokojená je i uèitelka Hana Slaví-
ková. „Židle jsou rozhodnì stabilnìj-
ší než ty staré. A taky – za dvacet let, 
co tady uèím, máme poprvé nový ná-
bytek,“ pochvaluje si.

Nové posezení odpovídá pøísným 
bezpeènostním a hygienickým nor-
mám - stoly i židle musejí být vysoké 
tak akorát, aby se dìtem sedìlo poho-
dlnì.

Tøicet malých židlí a pìt stolkù vy-
šlo na více než 46 tisíc korun. Školka 
si na nì sama našetøila. „Jsou to pe-
níze z rezervního fondu, který jsme si 

loni vytvoøili, a ze školného, kte-
ré#nám zùstává,“ vysvìtluje øeditelka 
Naïa Riedichová. Jak dodává, ráda 
by postupnì poøídila nové vybavení 
také do ostatních tøíd. „To, co tady 
máme, je ještì z let, kdy do školky 
chodili rodièe dnešních dìtí,“ stýská 

si. „Teï bych chtìla koupit nové se-
zení nejmenším dìtem v dolní školce 
na Mitrovické ulici a následnì star-
ším dìtem. Postupnì bychom rádi vy-
mìnili lehátka a také nábytek. To je 
takový náš sen.“

(jb)

Øeditelství Základní školy Ostrava-Stará Bìlá, Junácká 700,
zve rodièe budoucích prvòáèkù k!zápisu do 1. tøídy

pro školní rok 2009 – 2010.

se uskuteèní ve dnech: pondìlí 26.1. 2009 v!16:00 hod. a v 17:00!hod.
úterý 27.1. 2009 v!16:00!hod.
v!budovì školy

Rodièe si pøinesou rodný list, prùkaz pojiš�ovny dítìte a obèanský prùkaz. 
Zápis žákù probìhne ve skupinách v!uvedeném èase, proto žádáme rodièe 
o!dochvilnost.

Zápis se týká dìtí narozených do 31. 8. 2003 a starších, vèetnì dìtí, 
kterým byl udìlen v!loòském školním roce odklad školní docházky.

Koupím pozemek
ve Staré Bìlé

pro výstavbu
rodinného domu

2o výmìøe 1500-2500 m

(ne pøes RK, ne spekulace)

Cenu respektuji,
platím hotovì

Tel: 776!021!739
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Svìtlo z Betléma
k Vánocùm patøí

Svìtlo z Betléma dorazilo i do Staré 
Bìlé. Pøenesli ho sem skauti, tak jako 
každý rok pøed Vánoci. Jde o novo-
dobou tradici - plamínek zapálený 
v#Betlémì nejprve putuje do Vídnì, 
kde si od nìj odpálí svíèky a lucerny 
skautské delegace z celé Evropy. Po-
svátné svìtlo pak rozvážejí po#svých 
zemích a nosí lidem až domù.

„V sobotu dorazilo betlémské svìt-
lo na nádraží do Svinova, naši skauti 
je donesli k panu faráøi, on je opatro-
val a my je teï roznášíme. Ètyøi sku-
pinky chodí po Staré Bìlé, jedna 
v#Nové a jedna v Proskovicích,“ po-
psal Pavel Stuchlý, který se svými
dcerami, manželkou a zapálenou                     
lucernou                zvonil u sousedù.                     
„Chceme                 jim udìlat radost 
a popøát                     hezké Vánoce.“
                                    (jb)

pøicházejí i lidé, kteøí bìžnì do koste-
la nechodí. „Jsme tady s dìtmi, Pùl-
noèní už je pro nì pozdì,“ vysvìtluje 
Šárka Havelková. A její dìti jsou 
navýsost spokojené: „Líbí se mi tady 
ty sochy. Hlavnì ta s Ježíškem,“ øíká 
osmiletá Sabinka a už se tìší, až si 
zazpívá koledu Štìdrý veèer nastal.

S chutí se pøidá i Jindra Drabíková 
z#Nové Bìlé: „Pøišla jsem s vnuèkou 
Lucií a pojaly jsme to procházkovì. 
To víte, pøed pùlnocí už bych nemo-
hla, to už nejdu z chalupy. Takhle se 
ještì stavíme na høbitov rozsvítit 
svíèku tetì a manželovi a tady si ráda 
zazpívám koledy.“

Z kùru je zahrají zkušení muzikanti 
a zazpívají dìti z malé scholy 
pøi#zdejší faøe. „Trochu se stydím, 
jako pokaždé. Mám dole rodièe. 
Ale#když zaènu zpívat, tréma mì 
opouští,“ svìøuje se po první písnièce 
Jana Hoøínková. Její starší kamarád-
ky už prý nervózní nebývají: „Jsem tu 
na Štìdrý den pošesté, už si to 
užívám,“ vyznává se Lucie Foltová. 
Stejnì je na tom trumpetista Ivo 
Pchálek. Hrát pøed plným kostelem je 
pro nìj potìšení, a na Vánoce zvláš�: 
„Zkrátka: mám tu atmosféru rád.“

(jb)

Štìdrý den v kostele:
tak trochu jiná nálada

Venku poletuje sníh, jen tak zlehka, 
nic vážného. Taky je docela zima, 
nìco kolem nuly. Štìdrý den odpo-
ledne. Do starobìlského kostela sva-
tého Jana Nepomuckého se scházejí 
hosté. Dìti, jejich rodièe, ale i babiè-
ky a dìdové. Postupnì chrám zaplní 
do posledního místeèka. Postávají 
i#vzadu za lavicemi, dokonce 
i#v#chodbièce za dveømi. Na odpoled-
ní štìdrodenní mši je plno.

„Jestli mì pamì� neklame, tolik vás 
tu loni nebylo,“ zahajuje bohoslužbu 
starobìlský katolický faráø Antonín 
Kocurek. Celý v bílém, v dobré nála-
dì, stejnì jako všichni v kostele i on 
se tìší, že znovu po roce zazní koledy 
a slova o narození Pána. „Když se 
slaví narozeniny, vždycky je to nìco 
zvláštního, slavnostního, nejen v ko-
stele. A pro nás je dnešek jedním 
z#vrcholù roku,“ øíká.

Stejnì to cítí i ministrant Karel 
Stuchlý: „Je tady jiná nálada, lidé 
oèekávají narození Krista.“

Mše na Štìdrý den a veèer bývá vý-
jimeèná ještì v nìèem: poslechnout si 
slova z bible a tøeba se i pomodlit 

Vánoce a jejich tradice
Tak jsme nazvali letošní projekt 

tvoøivých vánoèních dílen ve škole. 
Dopoledne tvoøily dìti, odpoledne se 
sešly ve škole znovu s rodièi. Celý 
den u nás panovala tvoøivá atmosféra.

 Znovu jsme se mohli pøesvìdèit jak 

obrovský tvoøivý potenciál dìti mají, 
jak jsou zruèné a šikovné. A� to byl 
adventní vìnec, vánoèní pøání, cu-
kroví nebo jednoduchá skládanka 
z#papíru, vše bylo perfektní, plné 
neutuchající dìtské energie. Rodièe 
si mohli spoleènì s dìtmi prožít 
nádhernou atmosféru Vánoc i u nás 
ve škole. Snad se nám alespoò trochu 
podaøilo zpomalit rychle letící èas 
a#zpøíjemnit den u nás ve škole.

 Dìkujeme i Statutárnímu mìstu 
Ostrava, které finanènì podpoøilo náš 

vánoèní den poskytnutím úèelové 
dotace.          Mgr. Dana Janíèková
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Skautské ohlédnutí nejen za létem
   Cesta k pokladu byla ukryta v ta-
lismanu, na jehož otevøení bylo po-
tøeba 10 kolíèkù, které holky sbíraly 
bìhem etapovek.

Pøi posledním sèítání nás bylo 
stejnì jako na poèátku. Pøežili vši-
chni, i ti, co nás navštívili.

   Vedení starobìlských skautek

Reportáž psaná v zimì
aneb když se hraje Mafie
14.9.2008, Stará Bìlá, od našeho 
zvláštního zpravodaje.

Je prohibice. Sedím právì v bance, 
kde si malý Matìj na svùj úèet pøipsal 
dalších neuvìøitelných 18 tisíc z pa-
šování cigaret a alkoholu. Boje ma-
fiánských rodin kolem jen zuøí. 
Policie se je snaží chytat, ale mnohdy 
ji zastaví známé zabijácké firmy. 
Zahájení dalšího skautského roku 
nemohlo být dramatiètìjší.

Vítr si pohrává s korunami stromù 
a#každou chvíli kolem probìhnou pøí-
slušníci té èi oné mafiánské rodiny. 

Bìh je jediný zpùsob, jak uniknout 
papírovým kulkám a lezavé zimì, 
která se nám dere pod kabáty. Jdu se 
pøesunout k vìzení, kde se bachaøe 
poptáme, jak je policie úspìšná.

Reportér: „Tak co, bachaøi, kolik jsi 
jich tu už mìl?“
Bachaø: „Chceš poèet lidí, nebo 
chceš…?“
Reportér: „Poèet lidí.“
Bachaø: „Lidí ètrnáct.“
Reportér: „Kdo tu byl nejvíc?“
Bachaø: „Vítek, Lucka a Kuba.“
Reportér: „Jak se vìzni chovají?“
Bachaø: „Klidnì.“
Reportér: „Je to i prací naší skvìlé 
policie?“
Bachaø (se sebejistým úsmìvem): 
„No jistì.“

Jak vidìt, ve vìzení se èiní. Ve mì-
stì na kopci se obchodníci pøedhánìjí 
v nabídkách a klidnì pracují. Nevidí 
ale zabijáky. Smyèka se pomalu sta-
huje. Musím se krýt, vedle mì právì 
probíhají tajné porady. Pøikradu se 
blíže, snad si mì nevšimnou…

Veronika Ženatá Žena
vùdkynì skautek

Svìtlušky: 
kolem svìta za 8 dní
1. DEN

Jakmile jsme dorazili do tábora, byl 
obìd a odpolední klid. Po odpoled-
ním klidu si nás Kamila zavolala, 
seznámila nás s novými holkami 
a#vysvìtlila nám, jak máme sekat 
døíví. A pak jsme šli na to døíví, a po-
tom ještì jednou, a potom jsme mìli 
volno na vybalení vìcí. Následoval 
první nástup ve žlutých trièkách. 
Veèer byl táborák a všechny sku-
pinky si pøipravily scénku s názvem 
"Schody do nebe". Scénky byly hez-
ké, nasmáli jsme se a šli jsme spát.
2. DEN
Ráno: rozcvièka, nástup, hygiena, 
snídanì. Po snídani byla super hra, 
kterou nám vysvìtlila vedoucí Han-
ka. Ten den jsme vyrábìli totemy. 
Celý den jsme mìli indiánská jména 
(hráli jsme si totiž na indiány), taky 
jsme kreslili pohledy. Samozøejmì 
byl obìd a odpolední klid. Dostali 
jsme "èum-karty", abychom vìdìli, 
ve kterém svìtadíle ten den jsme. 
Procestovali jsme je bìhem tábora 
všechny.

Další dny byly taky skvìlé hry, 
napøíklad „Safari“ (v nìm jsem 
skonèila na 3. místì), „Ringo turnaj“ 
(naše družstvo bylo první !!!!!!!!!!!!).

No a tak to na našem táboøe celý tý-
den vypadalo. Moc se tìším na pøíští 
rok.

Svìtluška Anèa 

Lotrando a Zubejda
aneb tábor vlèat a skautù

Náš tábor probìhl druhý týden 
v#èervenci léta pánì 2008 na louce asi 
dva kilometry od Kladerub u øeky 
Beèvy. Spali jsme v tee-peeèkách 
a#v#áèkách a spoleènì jsme se stravo-
vali v místní kuchyni (plachta na kù-
lech). Celým táborem nás provázely 
postavy mladého Lotranda a Zubej-
dy. Vìtšinu her mìli skauti s vlèaty 
dohromady.

Hra vyvrcholila pokladovkou, 
která byla pro vlèata v okolí tábora 
a#pro skauty v trochu vìtším okolí 
od#tábora z pátku na sobotu. Nakonec 
všichni š�astnì došli (nìkteøí døív, 
jiní pozdìji) a jako památku jsme 
každý dostali Zubejdu (nádherná pa-
nenka Barbie v èervených šatech). 

V nedìli po mši se jelo domù. 
Vlèata vlakem a skauti kolmo. Byl to 
super tábor.

Skauti Stará Bìlá 

Holèièí tábor?
Žádné lážo-plážo

Letos jsme tábor pojaly akènì. Ko-
nal se nad øekou Beèvou. Poèasí bylo 
docela pìkné a témìø nepršelo, 
až#na#ty prùtrže.

Vodu na mytí jsme tahaly z øeky 
a#pitnou vodu z vesnice. Døevo jsme 
tahaly z lesa a kamna táhla taky. 

Skautky stály dvì hodiny na kùlu, 
jedly 24 hodin jen krupici, vaøily 
v#setonovì hrnci, vybojovaly si kme-
nové šátky, plnily nesplnitelné úkoly. 
Veèer byla kmenová rada, kde se hol-
ky shodly na tom, koho odmìní další 
den dvojnásobnými body.

Novinkou bylo bodování služeb. 
Výhrou byl vaøiè i s kartuší. Body se 
prùmìrovaly. Body za hry a úklid 
mohly holky dle svého uvážení vsadit 
v takzvanou Pejsardu a vylosovat si 
úkol, který musely do veèerního ná-
stupu splnit. Mohly vsadit maximál-
nì 9 bodù.
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V#pátek 28.11.2008 uvedlo Sdru-
žení pro kulturu a spoleènost pod zá-
štitou kulturní komise ÚMOb ve Sta-
ré Bìlé dramatizaci ze života Johanna 
Wolfganga Goetha.

V#úvodu zaznìla hudba Charlese 
Gounoda z#opery Faust a Markétka. 
Jaroslav Dvoøák se v#dramatickém 
zpracování zamìøil na tøi osudové 
ženy, které významnì ovlivnily život 
velikána nìmecké literatury.  Vyprá-
vìním pøiblížil divákùm jeho životní 
pou�.

V#jednotlivých scénkách se pøedsta-
vily:  Marcela Fiedlerová - Charlotte 

von Stein, která byla o sedm let starší, 
oba si rozumìli pøedevším v#literatu-
øe, malíøství i hudbì. V#prùbìhu živo-
ta napsal Goethe von Stein na 1500 
dopisù.

Marta Lyèková - Christiana Vul-
piusová dìlnice v#továrnì na umìlé 
kvìtiny, milovala divadlo. Christiana 
byla tehdejší smetánkou pøehlížena 
a#nikdy ji mezi sebe nepøijali. Pøesto 
s#ní byl Goethe š�astný a po 18ti 
letech spoleèného soužití si ji vzal 
za#manželku. To už mìli sedmnácti-
letého syna. Christiana zemøela po-
mìrnì mladá.

Ivana Pluhaøová -  Ulrika von Le-
vetzow, s#kterou se Goethe  seznámil 
v#Mariánských lázních  a bláznivì se 
do ní zamiloval. Napsal ji jednu 
z#nejpùsobivìjších milostných básní 
všech dob, slavnou Elegii. Tomuto 
pøátelství nebylo dopøáno, aby nadále 
pokraèovalo. Ulrika se nikdy nepro-
vdala a dožila se devadesáti pìti let. 

Pøítomni diváci 
se zaujetím sle-
dovali rozvíje-
jící se dìj.

Johann Wolfgang Goethe – zlomky velké životní zpovìdi

Nadílka v Sokole
Mikuláš, dva andìlé a smeèka èertù se první ètvrtek 
v#prosinci zastavila také v tìlocviènì TJ Sokol Stará 
Bìlá. Cvièily tam zrovna dìti s rodièi. Kdo zazpíval, 
zarecitoval, nebo mìl aspoò odvahu pøedstoupit 
pøed#Mikuláše, dostal sladký balíèek. Nakonec si spolu 
všichni zatancovali.

V#sobotu 13.12.2008 v#kostele 
sv.#Jana Nepomuckého ve Staré Bìlé 
uvedla kulturní komise adventní kon-
cert v#provedení komorního orche-
stru CAMERATA JANÁÈEK. 
Pro#všechny to byl krásný zážitek 
a#v#kostele se rozprostøela pøíjemná 
pøedvánoèní atmosféra.

Èlenové Sdružení pro kulturu 
a#spoleènost touto cestou srdeènì 
blahopøejí Jaroslavu Dvoøákovi 
k#jeho lednovým narozeninám a pøejí 
mu hlavnì pevné zdraví, mnoho síly,  
energie  a dobrou pohodu.

Protože vánoèní svátky jsou už 
v#tuto dobu za námi, pøejeme vám 
všem š�astný a úspìšný start do no-
vého roku 2009 a po celý rok hodnì 
štìstí i zdraví. 

Marcela Fiedlerová
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12. roèník
Starobìlské AOS

Tradièní zakonèení sezóny v#Auto-
mobilových orientaèních soutìžích 
(AOS) se opìt konalo u nás ve Staré 
Bìlé v#sobotu 15.11.2008. Pod hla-
vièkou AVZO TSÈ AMK Ostrava-
støed a plnì v#organizaci rodiny Bu-
rešovy a nìkolika pøátel se usku-
teènilo závìreèné dvoukolo Morav-
ského poháru (den a noc) a poslední 
kolo Shell-cupu Morava (den).

 V#žádné z obou kategorií ještì ne-
bylo jasno o celkovém vítìzi seriálu 
a#o to byla tato akce zajímavìjší. 
Oproti loòskému roèníku, kdy jsme 
byli ponìkud zasypáni snìhem, vyšlo 
poèasí na jednièku a nic nebránilo 
rozhodujícímu souboji o první místa 
v#celkovém poøadí obou seriálù.

V#denní èásti zvítìzili letošní Mi-
støi ÈR v#AOS posádka Holman – 
Poláèek a tímto vítìzstvím si zajistili 
i#celkové prvenství v#Moravském po-
háru pro rok 2008. Na druhé pozici 
dokonèila denní èást hluèínská po-

Cyklisté hodnotili, jak se loni jezdilo
Dne 3.12.2008 se konalo hodnocení cyklistické sezóny Klubu èeských 
velocipedistù za úèasti 20 sportovcù v nejlepších létech. Pojali jsme to jako 
101. roèník od založení klubu. Statistika roku 2008: Celkem 20 akcí. Ujeto 
850 km. Celková úèast 128 èlenù. Prùmìrná úèast 7 èlenù. Všechny cykloakce 
se zaèínaly i konèily ve Staré Bìlé. Pøi hodnotícím veèeru bylo rozhodnuto, 
že#v roce 2009 se rozjedeme po vlastech èeských.                  František Kutáè

sádka Machálek – Krygler a tøetí 
místo obsadil  Mašek  s#Kubíèkovou 
z#Prahy.

Nejlepší posádkou Shell – cupu se 
staly matka a dcera Šodkovy z#Ostra-
vy pøed posádkami Pastròák – Hýl 
z#východu Èech a Prášil – Babianek 
z#Pøerova. V „noèní“ èásti se vytvo-
øilo neèekané poøadí posádek, se kte-
rými se až tolik nepoèítalo (s výjim-
kou 3. místa). Poprvé v#kariéøe vy-
stoupili na 1. místo Køivánek s#Vaò-
kem z#Brna, 2. místo obsadili zkušení 
Magdolen – Magdolen ze Slovenska 
a 3. místo otec a syn Dvorští z#Brna. 
Pøekvapivé výsledky noèní èásti 
Moravského poháru již nic nemohly 
zmìnit na koneèném poøadí MP.

Závìreèné vyhodnocení soutìže 
i#celé sezóny probìhlo jako vždy 
v#klubovnì Sokolovny v#pøátelském 
duchu a pøíjemné atmosféøe. Díky 
pøízni vedení obce a nìkolika dalších 
sponzorù, byly rozdány i vìcné ceny 
a Putovní pohár starosty obce.

Jiøí Bureš

Nová koncepce
Mìstské policie Ostrava
Mìstská policie Ostrava zmìní 

svou práci. Vyplývá to z#nové 
koncepce na období 2009 – 2013, 
která byla pøedložena a následnì 
schválena radou mìsta Ostravy 
v#uplynulých dnech. Jejím cílem je 
v#podstatì zefektivnit práci strážníkù 
tak, aby byli mnohem více vidìt 
v#ulicích všude tam, kde je to tøeba, 
udìlat z#mìstské policie v#mnohem 
vìtší míøe službu obèanùm mìsta.

Koncepce pøinese øadu zmìn ze-
jména v#organizaèní struktuøe mìst-
ské policie vèetnì nižšího poètu ve-
doucích pozic, finanèní úspory, 
zmìny v#náplni práce èásti strážníkù, 
ale tou nejvýznamnìjší a pro obèany 
nejpodstatnìjší zmìnou je rozsáhlé 
navýšení poètu strážníkù-okrskáøù, 
kteøí provádìjí výkon služby v#urèité 
vymezené lokalitì, ve svém rajonu. 
Souèasný poèet okrskáøù bude po-
stupnì navýšen ze souèasných 35 
na#328. Území mìsta Ostravy bude 
rozdìleno na celkem 154 okrskù, 
z#nichž každý bude mít svého okr-
skáøe. S#ohledem na stav veøejného 
poøádku, nápad trestné èinnosti, po-
lohu a rozlohu každého okrsku, bude 
pro každý okrsek stanoven urèitý po-
èet okrskáøù. Zatímco nìkteré okrsky 
budou spravovány jedním okrská-
øem, jiné okrsky jich mohou mít 
až#ètyøi.

Výkon služby prostøednictvím okr-
skáøù má øadu nesporných výhod a to 
zejména pro samotné obèany. Ti bu-
dou v#mnohem užším kontaktu s#tìmi 
„svými“ okrskáøi, budou vìdìt, 
na#koho se mohou v#pøípadì potøeby 
obrátit a také budou vìdìt, jak byla 
konkrétní vìc øešena. Okrskáø si také 
maximálnì prohlubuje místní znalost 
ve vztahu k#obèanùm, pomìrùm, kte-
ré v#daném okrsku panují i stavu ve-
øejného poøádku. Již v#souèasné dobì 
pùsobí v#øadách Mìstské policie 
Ostrava nìkolik okrskáøù, které mo-
hou obèané kontaktovat napø. pro-
støednictvím internetových stránek 
www.mpostrava.cz, nìkteré mìstské 
obvody mají uveden kontakt na#okr-
skáøe také na svých internetových 
stránkách. Okrskáøi jsou rovnìž 
v#kontaktu s#vedením jednotlivých 
mìstských obvodù, místnì pøísluš-
nými oddìleními Policie ÈR, zá-
stupci podnikù, firem a spoleèností 
ve svých okrscích. 

Na území mìstského obvodu Stará 
Bìlá je v#souèasné dobì zøízen 1 okr-
sek, za který odpovídá 1 okrskáø. 
Do#budoucna v#rámci nové koncepce 
Mìstské policie Ostrava je v#tomto 

obvodì plánováno postupné navýše-
ní poètu okrskù na 2 s#celkovým po-
ètem 2 okrskáøù.

Cílem tohoto kroku je v#podstatì 
jediné - aby každý obèan našeho mì-
sta znal „svého strážníka“ a s dùvìrou 
se na nìj obracel kdykoli bude 
potøebovat jeho pomoc.

Øídila s!alkoholem v krvi
Dne 21.11.2008 krátce po pùlnoci 

projelo kolem hlídky mìstské policie 
na ul. Proskovické v#Ostravì-Staré 
Bìlé osobní motorové vozidlo bez 
zapnutých potkávacích svìtel. Pro-
tože neosvìtlené vozidlo za tmy pøed-
stavuje pomìrnì velké riziko zejmé-

na pro ostatní úèastníky silnièního 
provozu, strážníci se rozjeli za ním. 
Po chvíli se jim podaøilo neosvìtlené 
vozidlo pøedjet a zastavit. Za volan-
tem sedìla žena (45 let), z#jejíhož 
dechu byl cítit alkohol. Následnì pro-
vedená orientaèní dechová zkouška 
prokázala 0,89 promile alkoholu 
v#dechu. Žena tvrdila, že alkohol je 
zøejmì obsažen v#lécích, které užívá. 
Následnì byla pøevezena k#odbìru 
krve na zjištìní hladiny alkoholu 
v#krvi. Její jednání bylo kvalifiková-
no jako pøestupek a bude pøedáno 
k#projednání pøíslušnému správnímu 
orgánu. 

Vladimíra Kejdová
Mìstská policie Ostrava
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Pohled od Sokolovny k Nové Bìlé  Na obou fotkách je ta èást ulice Mitrovické, která vede od návsi 
(køižovatky u Sokolovny) smìrem k našim novobìlským sousedùm. Historický snímek pochází z roku 1920 a najdete 
jej v publikaci o Staré Bìlé, jež vyšla pøed dvanácti lety. Novodobá podobizna téhož místa vznikla na konci loòského 
roku, pøesnì 29.prosince 2008 asi hodinu po poledni.


